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editorialsumari

Un setembre més...
i millor
Ha estat, aquest tercer, un trimestre molt intens, frenètic de
feina, en el qual han sortit endavant algunes de les qüestions
sobre les que duim mesos treballant com a junta de govern
col•legial. tal volta l’estiu, amb la seva pausa, contribueixi a pre-
cipitar els esdeveniments els setembres, quan costa reprendre
el pols a aquells temes quotidians que, en ocasions, sembla
impossible que surtin endavant. 

en primer lloc, estam molt contents d’haver signat amb la
Conselleria d’agricultura, Pesca i Medi natural el nou conveni
de col•laboració per a la gestió del RiaCiB, reforçant una mica
més aquesta aliança històrica que deixa clara la rellevància
del Col•legi com a responsable de la gestió d’aquest registre i,
sobretot, la importància de la tasca d’identificar un animal
que l’administració ens ha delegat als professionals veterinaris,
bàsica per garantir el seu benestar i la seva salut. estam con-
vençuts de que contribuirà a convertir-nos en l’interlocutor es-
sencial per a molts d’ajuntaments, als que podrem ajudar en
la gestió de les seves obligacions en les matèries regulades
per la llei. 

Per altra banda, sembla que la nova llei agrària obrirà la
porta a l’establiment de centres clínics equins a espais rurals,
una gran notícia per al col•lectiu, i un tema que ha fructificat
després de moltes gestions, reunions a tots els nivells, informes
tècnics i reivindicacions a responsables i partits polítics. Queda
molt de camí encara, però les perspectives són favorables.

tenim molts d’altres temes en marxa, com el Pacte per
la salut, el Manual del medicament veterinari, totes les qües-
tions relacionades amb la llei de Benestar, etc. que conti-
nuen mantenint-nos alerta i engrescats. i d’altres que ens
preocupen, com el retorn de la llengua blava a les Balears,
la normativa de sanitat animal relativa al veterinari d'explo-
tació o tot allò relacionat amb la regulació de la distribució,
prescripció, dispensació i ús de medicaments veterinaris. Us
mantindrem informats.
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avepa veterinària

El COVIB acoge una charla sobre prevención
del burnout en veterinaria organizada por AVEPA 

el pasado 28 de septiembre, el CoviB acogió una charla organizada
por avePa centrada en la prevención del síndrome de burnout, una
problemática cada vez más presente en la profesión veterinaria. la
sesión contó con la participación de Jaume fatjó, destacado experto
en bienestar animal y medicina del comportamiento.

el evento, enmarcado dentro del calendario formativo de avePa,
reunió a una veintena de colegiados que asistieron de manera pre-
sencial. el ponente expuso los aspectos clave para prevenir el ago-
tamiento emocional y físico que afecta a un número creciente de
profesionales del sector.

EL SÍNDROME DE BURNOUT,
UNA REALIDAD CRECIENTE EN VETERINARIA
el síndrome de burnout se caracteriza por una sensación de

agotamiento extremo, despersonalización y baja realización per-
sonal en el trabajo. según fatjó, este problema está especial-
mente presente en la medicina veterinaria debido a la alta carga
emocional que conlleva el manejo de situaciones estresantes,
tanto en el trato con los animales como con sus propietarios.

el ponente explicó que los veterinarios enfrentan una de-
manda emocional significativa que, si no se maneja adecua-
damente, puede derivar en agotamiento, estrés crónico y, en
los casos más graves, en abandono de la profesión. en este
sentido, Jaume fatjó enfatizó la importancia de identificar los
síntomas tempranos del burnout y de aplicar estrategias de
autocuidado para mitigar sus efectos.

PREVENCIÓN Y AUTOCUIDADO EN LA PRÁCTICA DIARIA
durante la charla, fatjó destacó la importancia de integrar ru-
tinas de prevención en el día a día de los profesionales vete-
rinarios. entre las medidas propuestas, se subrayó la necesidad
de gestionar adecuadamente el tiempo, aprender a delegar
tareas, y fomentar una comunicación efectiva con el equipo
de trabajo. también se puso énfasis en la creación de espa-
cios para la desconexión y el descanso, esenciales para evitar
la sobrecarga laboral.

otro de los puntos clave tratados en la sesión fue la impor-
tancia de la formación continua en el ámbito emocional, no
solo en el técnico. fatjó recalcó que los veterinarios deben
desarrollar habilidades emocionales que les permitan mane-
jar situaciones difíciles y tomar decisiones con más claridad,
sin que la presión afecte negativamente su bienestar.

la jornada concluyó con una sesión de preguntas y res-
puestas, en la que los asistentes tuvieron la oportunidad de
compartir sus experiencias y preocupaciones con el ponente,
quien agradeció la participación activa de los colegiados y
animó a los presentes a aplicar las estrategias discutidas en
su práctica diaria.

>>> El ponente explicó que
los veterinarios enfrentan una
demanda emocional
significativa que, si no se maneja
adecuadamente, puede derivar en
agotamiento, estrés crónico y, en
los casos más graves, en abandono
de la profesión.

El veterinario Jaume Fatjó impartió la sesión formativa ante una veintena de veterinarios
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Los aromas de humo y
las patatas fritas con sabor jamón

Recientemente en los medios de comunicación salía la noticia
de que no se iban a seguir fabricando las famosas patatas fritas
con sabor jamón, porque la Unión europea había prohibido los
aromas de humo que les confieren su sabor característico. en este
artículo se intentará clarificar qué hay de cierto en ello.

los aromas de humo se utilizan en alimentación como una
alternativa al ahumado tradicional, una práctica que se utiliza
desde hace tiempo para conservar determinados alimentos,
como el pescado, la carne y los productos lácteos, modificán-
doles también su sabor. también pueden utilizarse como aro-
mas en otros alimentos, como sopas, salsas, bebidas, patatas
fritas y otros productos de aperitivo, helados, productos de re-
postería y frutos secos.

estos aromas no tienen la misma función conservante que
tiene el ahumado, pero cuando se añaden a los alimentos les
confieren su sabor característico. en la Unión europea se encuen-
tran regulados por el Reglamento (Ce) 2065/2003, que establece
un procedimiento para su autorización, que debe ser renovada a
los 10 años. tanto la autorización como la renovación deben ir
acompañadas de un informa favorable de la agencia europea de
seguridad alimentaria (efsa) que garantice su inocuidad.

desde 2013 existen 10 productos primarios autorizados para la
producción de aromas de humo utilizados como tales en los pro-
ductos alimenticios o en su superficie, o para la producción de
aromas de humo derivados, que han requerido la renovación de
su autorización. son los sf-001, sf-002, sf-003, sf-004, sf-005,
sf-006, sf-007, sf-008, sf-009 y sf-010. de éstos la efsa ha eva-
luado 8. Para los otros 2 restantes no ha habido evaluación porque
los fabricantes no han presentado las correspondientes solicitudes
y automáticamente no se ha renovado su autorización.

sobre la base de la información científica disponible en la
actualidad la efsa, con dictamen de noviembre de 2023, no
ha podido descartar las preocupaciones relativas a la genotoxi-
cidad de ninguno de los ocho aromas de humo. la genotoxici-
dad es la capacidad de un producto químico de dañar el

material genético de las células. los cambios o mutaciones en
la información genética contenida en una célula pueden au-
mentar el riesgo de desarrollar enfermedades como el cáncer
y las enfermedades hereditarias. 

en general, puede existir un riesgo elevado de efectos perjudi-
ciales cuando se consumen sustancias genotóxicas. sin embargo,
la probabilidad de que se produzcan estos efectos depende de
diversos factores, como la genética y los hábitos dietéticos de una
persona. no obstante, cabe señalar que la efsa adopta un enfo-
que conservador en sus evaluaciones, lo que significa que se tie-
nen en cuenta las hipótesis más desfavorables para estimar los
peligros y los riesgos. 

Como dichos aromas de humo son ampliamente utilizados
en productos alimenticios para conferirles su sabor característico,
la Unión europea ha establecido unos períodos transitorios al ob-
jeto de que los operadores de empresas alimentarias puedan en-
contrar alternativas. 

Por ello, los alimentos que contengan los aromas que se han
reevaluado podrán seguir poniéndose en el mercado y perma-
neciendo en él hasta la fecha de consumo preferente o la fecha
de caducidad si se ponen en el mercado hasta las fechas siguien-
tes: 1 de julio de 2029 para las categorías de alimentos queso y
productos derivados, carne, pescado y productos de la pesca ela-
borados, incluso moluscos y crustáceos y huevas, y sus subcate-
gorías correspondientes; y 1 de julio de 2026 para todas las demás
categorías de alimentos.

Pasado estos períodos transitorios ya no encontraremos pro-
ductos con dichos aromas de humo, aunque cabe esperar que
los operadores encuentren sustancias alternativas que les sigan
confiriendo su sabor característico, como ocurre con las patatas
fritas sabor jamón.

JESÚS MARTÍNEZ
veterinario del servicio de seguridad alimentaria

de la Conselleria de salut

La Unión Europea
ha establecido unos períodos
transitorios al objeto
de que los operadores de
empresas alimentarias
puedan encontrar
alternativas a su utilización
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justícia alimentària veterinària

Canvi climàtic i alimentació a les aules

Podem dir que la crisi ecosocial és el principal repte per al futur de
les societats humanes. aquest problema ja està afectant a la salut
humana i la dels ecosistemes i amenaça les formes de vida que
s'han desenvolupat fins el moment, tant al nord com al sud global.

Quan parlem de crisi ecosocial ens estem referint a una crisi so-
cial i dels ecosistemes, que amenaça el model de vida que han
portat les societats humanes fins el moment, ja que l'activitat hu-
mana ha adquirit una dimensió massa gran en relació amb la bio-
sfera i això planteja un possible col•lapse dels ecosistemes i les
funcions ambientals que proporciona la natura. És el que  Johan
Rockström va descriure al 2009, com els límits del planeta, els
quals defineixen l'espai operatiu segur per al desenvolupament de
la humanitat respecte al sistema terrestre. en un article publicat al
2023 a la revista nature a càrrec d'un equip liderat pel mateix Johan
Rockström, s'afirma que ja hem traspassat set dels vuit límits que
no s'han de franquejar perquè la terra sigui un lloc segur i just.

Com indica l'estudi "Planeta, alimentos, salud" (informe de la
Comissió eat lancet-ifPRi), els aliments són la palanca més potent
per a optimitzar la salut humana i la sostenibilitat ambiental en la
terra. no obstant això, els aliments amenacen actualment tant a
les persones com al planeta. la humanitat s'afronta a l'immens des-
afiament de proporcionar dietes saludables de sistemes alimentaris
sostenibles, a una població mundial en creixement. actualment, la
producció mundial d'aliments amenaça l'estabilitat climàtica i la
resiliència de l'ecosistema i constitueix el major impulsor de degra-
dació mediambiental i transgressió dels límits planetaris.

Per tant, entenem que no es pot plantejar fer front als grans rep-
tes globals, com ara la seguretat alimentària, el canvi climàtic, la crisi
energètica o la pèrdua de sòl fèrtil i biodiversitat sense un canvi real
en la nostra manera d'alimentar-nos. Cal canviar el model de pro-
ducció i consum, i que aquests es basin en sistemes agroeco-
lògics, diversificats i de temporada, menys demandants
d'energies fòssils i de la indústria petroquímica, i centrats en
el mercat local.

tenint en compte aquest context, des de Justícia alimentària
treballam en l’àmbit de l’educació formal, concretament a l’etapa
de secundària, per introduir els vincles del sistema agroalimentari
amb la crisi ecosocial i promoure la sobirania alimentària, concre-

tada en la promoció d'una alimentació saludable i sostenible capaç
de fer front a la crisi ecosocial. en aquest sentit, la loMloe ens dóna
l'oportunitat de treballar des la perspectiva de l'educació ecosocial,
la qual persegueix la capacitat de l'alumnat per a ser un agent actiu
per la justícia social, la democràcia i la sostenibilitat, a través de les
situacions d'aprenentatge i diverses metodologies pedagògiques.

durant els cursos 2023/2024 i ara el 2024/2025 diversos instituts
de Menorca estan participant al projecte «Canvi climàtic i alimen-
tació. Construint entorns alimentaris sostenibles» que desenvolu-
pam des de Justícia alimentària amb el suport de la direcció
general de Cooperació del govern de les illes Balears. a través de
l’acompanyament als docents, s’han dissenyat diverses situacions
d’aprenentatge adaptades a diferents matèries, que incorporen en
els currículums aquests vincles entre el sistema alimentari i la crisi
ecosocial, tant al nord com al sud global.

si volem construir una educació capaç d’intervenir per a poten-
ciar societats saludables en  economies resiliens, que respectin el
seu entorn, és necessari treballar de manera comunitària. És en
aquest punt on els pobles indígenes poden servir de mirall per a
les societats del nord global, ja que serà imprescindible reconstruir
molts vincles que s'han perdut amb l'extensió de la cultura capita-
lista global. Caldrà, per tant, reforçar el comú davant l'individual, el
natural davant l'urbà o el local davant el global. en aquest sentit,
s’ha comptat amb diverses entitats del territori perquè l’alumnat
pugui conèixer la tasca que fan en aspectes relacionats amb la te-
màtica que treballa el projecte, tant des del punt de vista dels im-
pactes com des d'iniciatives a favor de la sobirania alimentària.
aPaeM i el goB Menorca han apropat l’alumnat a l’àmbit rural
amb iniciatives d’agroecologia i varietats locals, l’associació es far
Cultural ha introduït el món del pòdcast com a eina per difondre i
comunicar al món o diversos artistes locals han ajudat a consolidar
coneixements a través de l’art. aquestes són algunes de les entitats
que han participat fins el moment.  

És important generar les condicions perquè aquesta educació
crítica, transformadora, emancipadora pugui produir-se i estendre's
en la comunitat educativa i, a la vegada, rompre els murs dels cen-
tres per obrir-los al seu entorn, a la gent, a les organitzacions socials,
als problemes i les seves alternatives.
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Conveni RIACIB, una passa més

la Conselleria d'agricultura,
Pesca i Medi natural i el CoviB
signaren el passat 9 d’octubre
un nou conveni de col•laboració
per a la gestió del registre d'i-
dentificació dels animals de
companyia de les illes Balears
(RiaCiB), que reforça aquesta
vinculació. aquest nou docu-
ment, signat pel conseller Joan
simonet i pel president del
CoviB, Ramón garcía, a la seu
de la Conselleria, tindrà una vi-
gència de quatre anys, més
quatre opcionals, i s'ha adaptat
als nous requisits de la llei
7/2023, de 28 de març, de pro-
tecció dels drets i del benestar
dels animals. 

el president del CoviB,
Ramon garcia, mostrà la seva
satisfacció per l’extensió de la
firma d’un conveni llargament
demandat pel col•lectiu per-
què reforça el paper del Registre com a eina per assegurar el com-
pliment de la normativa vigent i del CoviB com a responsable de
gestionar-lo a partir de les funcions que li corresponen com a ad-
ministració corporativa.

GESTIÓ DE COLÒNIES FELINES
a partir d’ara, gràcies al conveni, els ajuntaments estan en disposició
de poder establir acords voluntaris amb el Col•legi per accedir a
noves funcionalitats del RiaCiB. aquestes noves eines facilitaran la
consulta de censos en temps real i oferiran mòduls específics per
gestionar les colònies felines, permetent registrar les altes i baixes,
controlar el nombre d'animals, assignar veterinaris responsables i
fer el seguiment dels tractaments aplicats. així, serà el propi ajun-
tament el que, a través del seu veterinari municipal o veterinari
col•laborador, tramitarà les altes de les seves colònies felines per
mitjà de l'aplicació i també podrà fer consultes de les colònies crea-
des. l'accés a aquestes funcions comportarà una contraprestació
econòmica per part dels ajuntaments, destinada a cobrir els costos
associats a la gestió i manteniment del sistema.

COMPETÈNCIES DEL COVIB
segons el conveni, el CoviB es compromet a actuar com a orga-
nisme coordinador del conjunt de veterinaris que identifiquin els
animals de companyia. també tindrà la funció d’editar i distribuir
els documents oficials per a la identificació dels animals de com-
panyia, vigilar el compliment dels procediments establerts per a la
correcta execució del registre, així com comunicar a la direcció ge-
neral d'agricultura, Ramaderia i desenvolupament Rural qualsevol

actuació professional que pugui donar lloc a una identificació in-
correcta dels animals o a una deficient inscripció en el Registre, ex-
ercint en aquests casos la potestat en matèria disciplinària que la
llei el delega com a Col•legi professional, entre altres actuacions.

a més, com ha fet fins ara, el CoviB ha de gestionar el RiaCiB
de forma telemàtica; editar i distribuir els documents; introduir les
dades; comprovar, controlar i actualitzar les dades introduïdes;
mantenir i custodiar els arxius, i qualsevol altra actuació necessària,
per al funcionament correcte del Registre, així com totes les actua-
cions relacionades amb la cessió de les dades del RiaCiB al Registre
espanyol d'animals de Companyia (ReiaC) i al Registre central d'i-
dentificació d'animals de companyia de la manera que es disposi
reglamentàriament. el CoviB gestiona el RiaCiB des de 1999, mo-
ment en el qual es regulà la identificació obligatòria amb microxip
de tots els cans a les illes Balears. des d’aleshores, el CoviB s’ha en-
carregat de la gestió del Registre en virtut dels corresponents con-
venis signats amb l’administració, titular del Registre.

>>> Segons el conveni, que té una vigència
de quatre anys, més quatre prorrogables,
i s’ha adaptat als requisits de la Llei 7/2023,
el COVIB és l’únic responsable de
gestionar el Registre en base a les
atribucions que li corresponen com
administració corporativa que és.

El COVIB i la Conselleria d’Agricultura reforcen el conveni de col.laboració
per a la gestió del RIACIB, que permetrà incorporar el mòdul de colònies felines
i altres funcionalitats per als ajuntaments
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perfil col·legial veterinària

Hi va haver un moment, no fa tant, en què
Jaume verdera (esporles, 1980) realitzava
el control reproductiu de vaques lleteres
mentre, al mateix temps, tancava una ne-
gociació de venda de formatges a distàn-
cia a través del ‘pinganillo’ que portava
enganxat a l’orella. era el veterinari i, alhora,
el gerent de la finca alcaidús, una gran ex-
plotació agrícola i ramadera situada entre
Maó i alaior, que arribà a comptar amb
més de 700 animals. Hi romangué uns 18
anys, al llarg dels quals va fer de tot i n’hi
passaren de tots els colors, però, sobretot,
disfrutà com un animal més. Però després
de la pandèmia, a començaments de
2021, decidí deixar-ho definitivament, fer
una passa als orígens, a allò que li agrada,
a la veterinària de camp sense additius, i
es dedicà 100% a la seva pròpia empresa,
que havia muntat el 2018, des de la qual
dona servei a finques de producció de
Menorca i a algunes de Mallorca, on es
desplaça cada setmana per manca de ve-
terinaris de camp. 

el primer que ens conta Jaume ver-

dera és que ens espera a la primera ro-
tonda d’es Mercadal arribant des de Maó,
situada al costat del camí d’en Kane, i que
condueix un cotxe vermell petit perquè
el seu utilitari, amb el que treballa habi-
tualment, va ser esclafat fa uns dies per un
tractor que es quedà sense frens i l’envestí.
“els riscs inesperats de la professió”, bro-
meja. ens condueix fins a la finca de s’a-
ranjassa, un lloc típic menorquí situat als
peus d’el toro, el punt més elevat de l’illa,
on hi farà unes feines i aprofitarem per re-
tratar-lo. “És una de les finques que visito.
Hi faig reproducció i assessor els pagesos,
amb els que tenc una gran relació. en ge-
neral és gent sana que vol prosperar fent
les coses bé i al marge de la part mèdica,
que és secundària, prioritzam les feines

de gestió i assessorament. faig el que
més m’agrada”, confirma. la seva societat
es diu oCCs Menorca (per com criden els
pagesos a les vaques). 

Jaume es va criar a esporles, “un poble
dormitori de Palma”, diu, sense cap vin-
culació familiar amb la veterinària. estudià
la carrera a Barcelona, a l’autònoma, on
ben prest va veure que els petits animals
no li estiraven tant com el sector rural i la
figura del veterinari de camp. “a tercer i
quart començ a fer assignatures d’ani-
mals de producció i quan vaig acabar
tenia molt clar cap on aniria”, explica. en
aquest punt, transcorria l’any 2003, va tenir
la fortuna de trobar la feina perfecta per
als seus interessos... i experiència. “vaig
tenir la immensa sort que aquí a Menorca

Jaume Verdera Sastre, veterinari ‘a tota llet’

>>> Jaume Verdera ha treballat durant gairebé 18 anys
a Alcaidús, una gran explotació agrícola i ramadera
de Menorca, on ha fet de tot, compaginant la darrera
dècada feines veterinàries amb la gerència.
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una finca molt grossa cercava un veteri-
nari sense experiència per estar a l’explo-
tació amb 700 animals. Hi havia una
veterinària que duia el tema de la gerèn-
cia i cercaven algú per formar-lo des de
zero. vaig veure l’oferta de feina a una
llista, era l’única oferta a la qual m’ade-
quava perfectament i vaig enviar el currí-
culum perquè complia perfectament
amb el perfil requerit. tot era perfecte”, riu.
a la finca (alcaidús) va saber ben prest
que hauria de fer de tot. treballava de sol
a sol, de dilluns a diumenge i tant podia
donar llet als vedells com preparar ciment
per fer una paret. “vaig començar a fer
moltes feines rutinàries de treballador de
granja... i en paral•lel vaig aprendre molt el
maneig dels animals, que és un percen-
tatge molt elevat per al seu benestar.
M’era igual perquè entenia que era un
procés. la part bona de fer feina a una
finca així és que veus bé tot el procés de
producció, que és una cosa que com a
veterinari moltes vegades no es veu, per-
què hi va puntualment”, explica Jaume. 

la situació canvià radicalment l’any
2008, quan assumí la gerència de la
finca... i arribà la gran crisi financera mun-
dial, que l’esquitxà de ple. “en aquell mo-
ment munyíem les nostres 400 vaques i
veníem la llet a Coinga i la quallada a el
que era el Caserío. Quan aquests es de-
clararen en concurs de creditors, deixant-
nos tirats i amb un deute molt gran,
decidírem fer un canvi de model, impul-
sant el nostre producte final. això implicà

passar a munyir la meitat dels animals...
però amb el teu propi producte al mer-
cat. va passar d’haver-hi menys feina d’a-
nimals però més de gestió d’stocks,
compres, venda... el volum de negoci de
l’empresa seguia sent igual de gros i tot i
que la feina era molt diferent, n’hi seguia
havent molta”, explica. Jaume cursà un
MBa (Master in Business administration)
i també un màster en explotacions llete-
res per adequar-se a la seva nova realitat
laboral. “vas aprenent sobre el terreny,
però un necessita una formació específica
sobre el que es farà perquè has de saber
sobre balanços comptables, pagarés, ris-
cos laborals, etcètera. tocava molts de pals
i m’agradava”, sentència. alcaidús i Jaume,
de la mà, sortiren endavant i prosperaren...
fins que el 2018, una innocent reflexió
d’un pagès, veient-lo apurat en un mo-
ment de feina, li va fer replantejar-s’ho tot.
“tal volta deixaràs de vendre formatge a
Hong-Kong, però segur que millores la
teva qualitat de vida. Coneixes qualque
veterinari que es mori de fam? va ser de-
cisiu”, explica, recordant aquella conversa.    

Jaume muntà l’empresa per tornar a
ser ‘només’ veterinari i, de pas, millorar un
poc la seva qualitat de vida. Romangué
vinculat a alcaidús uns anys més, fins el
primer trimestre de 2021... però l’aprenen-
tatge assolit allà l’acompanyarà per sem-
pre: “ara, al marge de la meva feina de
reproducció o atendre un animal malalt,
intent assessorar als pagesos sobre com
poden ser més eficients. Per exemple, si

fan formatge els dius de quina manera
han de tenir el past durant tot l’any, o els
animes a que canviïn coses que ells ni es
qüestionen per millorar perquè tota la
vida les han fet d’una manera. aquesta
evolució és interessant i me motiva”. 

sobre la situació del veterinari de
camp, es mostra clar: “Menorca és una illa
de 20x40 quilòmetres on s’han perdut
vaques en els darrers anys, però continua
sent una de les regions amb més densitat
de vaca per quilòmetre quadrat de tota
espanya amb una indústria viva, que va
fent. actualment som tres veterinaris per
fer aquesta feina a tota l’illa... i jo vaig a Ma-
llorca una vegada per setmana per visitar
una finca on encara munyen vaques i ne-
cessiten assessorament en reproducció.
vol a Palma, agafo el cotxe de mu mare,
on tenc una petita farmaciola, faig la feina
i torn a Menorca”. en aquest punt, verdera
recorda una realitat del seu àmbit: Quan
vaig acabar la carrera, anava a congressos
de la matèria a nivell nacional i els veteri-
naris teníem la por de quedar-nos sense
feina perquè no quedassin vaques; en els
darrers dos congressos que he anat hem
certificat que han desaparegut més vete-
rinaris de camp que vaques i hi ha zones
que es queden sense servei veterinari”. 

sobre el futur, Jaume es mostra clar:
“el meu entorn és menorquí, els meus fills
són menorquins i no me plantejo anar a
una altra banda tenint-los aquí. Ja he vis-
cut moltes coses aquí. a Menorca he anat
al cinema col•locant la meva pròpia ca-
dira. o he viscut a un lloc (es grau) sense
cobertura de mòbil o sense rentadora du-
rant una setmana perquè el tècnic no
podia venir abans. aquí estic a gust, fent
el que m’agrada, i, supòs, aquí seguiré”.

>>> Des de 2021, dona
servei a un bon grapat
de finques de producció
de Menorca i a algunes de
Mallorca, on es desplaça
un pic per setmana
davant la manca de
veterinaris de camp.
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La llengua blava torna a les Balears

les illes Balears han tornat a ser declarades zona afectada per la
llengua blava. la Conselleria d’agricultura, Pesca i Medi natural
confirmà a començaments del passat mes de setembre, en roda
de premsa, la detecció dels primers focus a Mallorca després de
confirmar els resultats de les primeres casos sospitosos, a finals
d’agost, a algunes explotacions de deià i fornalutx, a la serra de
tramuntana. Poc després, el 6 de setembre, es certificà el primer
cas a ferreries, i Menorca també va ser declarada zona afectada
per la malaltia. en el moment del tancament d’aquesta edició, a
mitjans d'octubre, es conegueren els primers casos també a ei-
vissa, concretament al municipi de sant Joan. d'aquesta manera,
el nombre de focus de llengua blava a les illes Balears superava el
centenar, dels quals la majoria es trobaven a Mallorca, una vintena
a Menorca i els dos d'eivissa.. Cal recordar que el virus afecta ma-
joritàriament ovins i altres remugants, però no suposa cap risc per
a la salut pública.

segons les informacions facilitades per la Conselleria, aquesta
epidèmia ha estat provocada per una nova variant del serotip 8,
coneguda per la seva major agressivitat i capacitat de propaga-
ció en comparació amb el serotip 4, que havia afectat l'arxipèlag
entre els anys 2021 i 2023. aquest serotip 8 havia estat detectat
l'any anterior a frança, i la seva ràpida propagació per Catalunya

i aragó havia alertat les autoritats balears. la seva arribada a les
illes es vincula als forts vents que la dana havia provocat al Me-
diterrani, coincidint amb el període d'incubació del virus. 

PROTOCOL ACTIVAT
el dia 30 d’agost es confirmaven els primers positius de llengua
blava a les illes, fet que provocà la reactivació immediata del
protocol d’actuació, seguint les normatives europees i ministe-
rials. la direcció general d’agricultura, Ramaderia i desenvolu-
pament Rural activà el comitè de crisi de la llengua blava,
coordinat amb el Ministeri d’agricultura, Pesca i alimentació,

L’epidèmia, provocada per una nova variant del serotip 8, que se sospita que ha arribat
a les Balears amb els forts vents de la DANA d’agost, ha afectat de moment a gairebé
una vintena de municipis de Mallorca, Menorca i Eivissa

>>> El dia 30 d’agost es confirmaven els
primers positius de llengua blava a les
Illes, fet que provocà la reactivació
immediata del protocol d’actuació,
seguint les normatives europees
i ministerials.
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per gestionar la situació. en una roda de premsa, el conseller
d’agricultura, Joan simonet, declarà l’illa de Mallorca com a
zona afectada per la malaltia.

a Mallorca, el nombre de focus es concentrava majoritària-
ment a sóller, amb 9 focus, deià amb 8, i Pollença i alaró amb
7 focus cadascun. altres municipis afectats incloïen fornalutx,
Bunyola, Campanet, estellencs, valldemossa, escorca, Calvià i
Palma. a Menorca, els focus més importants es localitzaven a
ferreries, Migjorn gran i el Mercadal, amb dos nous casos sos-
pitosos a Ciutadella.

el protocol seguit per la Conselleria incloïa la recollida im-
mediata de mostres de sang en les explotacions afectades, així
com la implementació de mesures de control estrictes per li-
mitar la propagació del virus. el moviment d'animals entre ex-
plotacions va quedar restringit, i es van suspendre totes les fires
i certàmens que incloguessin espècies sensibles, com ovins i
bovins. a més, es va establir una normativa de desinfecció i des-
insectació de les explotacions ramaderes, per evitar que els
mosquits propaguessin el virus a altres àrees.

LA MANCA DE VACUNES FINS A FINAL D’ANY
Un dels principals obstacles al qual han fet front les autoritats i els ra-
maders ha estat la manca de vacunes disponibles per combatre el
serotip 8. el director general d’agricultura, fernando fernández,
confirmà que les vacunes no estarien disponibles fins a final d'any, fet
que implicava un llarg període de vulnerabilitat per als ramats de les
illes. la Conselleria informà de l’adquisició de 500.000 dosis de va-
cunes a través del laboratori syva, una de les dues empreses autorit-
zades per l'agència espanyola del Medicament per produir-les.

aquestes vacunes, d’una sola dosi, estan dissenyades per
protegir el bestiar oví tant contra el serotip 8 com contra el se-
rotip 4, garantint una immunitat àmplia. tot i això, la seva dis-
tribució no està prevista fins a principis de desembre, i
mentrestant, les autoritats han demanat al sector ramader i al
veterinari que aplicàs rigorosament les mesures de prevenció.

MESURES PREVENTIVES I REPTES DE FUTUR
durant les setmanes posteriors a la detecció dels primers focus, la

Conselleria mantingué el focus en la implementació de mesures
preventives per reduir l’impacte de la malaltia. entre les més im-
portants es trobaven la desinsectació del bestiar i la regulació dels
moviments d’animals. no s’ha permès el trasllat d’animals a zones
lliures del virus sense una prova de PCR negativa que demostràs
l’absència d'infecció. aquesta mesura és especialment important
per evitar que el virus es propagui fora de les illes. aquestes mesures
han estat especialment importants en municipis com sóller, deià
i Pollença, on el nombre de focus ha estat més elevat.

el director general d’agricultura, fernando fernández, ha re-
cordat que el principal repte és mantenir la col•laboració de tot
el sector ramader, ja que la propagació del virus no s’ha aturat, a
més de senyalar que la prevenció continuaria sent fonamental,
ja que el virus pot continuar propagant-se fins que la immunit-
zació sigui completa.

amb l'arribada de les vacunes es confia que la campanya
d’immunització ajudarà a contenir l’epidèmia i a evitar més
morts de bestiar.

UN DESAFIAMENT PER AL SECTOR
la reaparició de la llengua blava a les illes Balears representa
un gran desafiament per al sector ramader, però gràcies a la
ràpida resposta de les autoritats i la col•laboració de tots els ac-
tors implicats, s’han pogut implementar mesures per controlar
la propagació del virus. 

aquesta nova epidèmia demostra la importància de man-
tenir la vigilància sanitària constant, especialment davant l’ame-
naça de noves variants víriques que podien arribar a les illes des
d’altres regions.

>>> La Conselleria ha informat de
l’adquisició de 500.000 dosis de vacunes,
que no estaran disponibles fins a final
d'any, fet que implicava un llarg període
de vulnerabilitat per als ramats de les Illes.

Un virus sense risc
per a la salut pública
tot i la gravetat de la situació per al sec-
tor ramader, les autoritats han reiterat
que la llengua blava no representa cap
perill per a la salut pública ja que afecta
exclusivament els remugants, i no té
cap incidència sobre els humans, un
missatge que ha estat repetit per tran-
quil•litzar la població.
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Sant Francesc d’Assís 2024,
una bona festa veterinària

Cas esment, a son ferriol, acollí el passat dissabte 5 d’octubre la
celebració d’enguany del patró del col•lectiu veterinari, sant fran-
cesc d’assís. Ho va fer amb un acte institucional i festiu innovador
i dinàmic que, si bé conservà el format dels darrers anys quant a
estructura, va fer les delícies dels més de 230 assistents que pas-
saren al llarg de tota la jornada per aquell indret envoltat de vinyes
i oliveres. 

l’acte comptà amb la presència de representants polítics com
la consellera de salut, Manuela  garcía; la directora general de sa-
nitat, Consum, Mercats i fires de l’ajuntament de Palma, Maria
del Carmen esparza; i el director general de Medi ambient, espais
naturals i Benestar animal de l’ajuntament de Palma, sebastià
Pujol. tampoc es varen voler perdre l’acte els representants dels
col•legis professionals, com varen ser nacho garcía-Moris (den-
tistes), Carles Recasens (metges), Mateu oliver (industrials), toni
Real (farmacèutics) i Javier torres (psicòlegs), ni tampoc els de les
empreses col•laboradores, com tomeu Miralles i felicia Martínez
(Banc sabadell), Polita llabrés (assempsa), Mercedes varela (aBR
seguros) o ana Madariaga (aMa).

després de la lectura del jurament hipocràtic a càrrec de la se-

cretària, alícia Ruiz, arribà el torn del lliurament de les insígnies
dels col•legiats en el darrer any i els que duen un quart de segle.
Un per un passaren a recollir el seu reconeixement de mans del
president del Col•legi i de la resta de representants polítics. la
col•legiació honorífica recaigué en lluc arbona; les insígnies
or/plata pels 25 anys de col•legiació són 12 en total i les insígnies
de plata per als recent col•legiats varen ser 32. 

DISCURS DEL PRESIDENT
a continuació, el president Ramon garcia agafà el torn de paraula
i destacà les accions que el CoviB ha dut a terme  en el darrer
any en els àmbits del benestar animal, la salut pública i la col•la-
boració institucional. Respecte a la llei, garcia destacà els canvis
que el primer any de llei de Benestar animal ha suposat per als
veterinaris, amb aspectes com l'eutanàsia, la identificació i esteri-
lització obligatòria de noves espècies, l'assegurança civil per als
cans i la gestió de les colònies felines. “tot i que molts aspectes de
la llei estan pendents de desenvolupament normatiu, s'han ob-
tingut tres resultats positius: la consolidació del veterinari com a
figura clau davant la societat i les administracions; el paper del

El COVIB canvia d’ubicació i de format i celebra a Casa Esment, a Son Ferriol,
una trobada molt dinàmica i divertida amb motiu del patró de la professió
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CoviB com a interlocutor principal per a molts ajuntaments, ofe-
rint suport operatiu a través del RiaCiB; i la possible incorporació
de la figura del veterinari municipal en algun municipi de les illes,
essencial per gestionar temes de benestar animal, control sanitari
de mercats i zoonosis”, apuntà el president del Col•legi.

Per altra banda, s’explicà la participació del Col•legi en el Pacte
de la salut impulsat per la Conselleria de salut, un projecte parti-
cipatiu per definir objectius de salut pública a les illes Balears. “els
veterinaris hem aportat una visió integrada de la salut, a través de
la perspectiva one Health, i hem defensat la nostra incorporació
en àrees com la salut mental i altres estratègies sanitàries. actual-
ment, més de 60 veterinaris ja treballam dins el sistema sanitari,
tant en salut pública com en sanitat animal, contribuint a garantir
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la salut pública veterinària”, manifestà. Ramon garcía també apro-
fità per agrair al CoMiB la iniciativa de creació de la Comissió
contra l'intrusisme Professional, en la qual ha participat, i per des-

tacar la firma del conveni amb avePa que reconeix els professio-
nals veterinaris acreditats per avePa i que contempla dur a terme
activitats formatives a la seu del CoviB. 
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NOVETATS
en el transcurs de l’acte s’anunciaren les darreres importants
novetats que afecten l’activitat col•legial, com són la possibilitat
d'establir hospitals per a cavalls en espais rurals, que serà una
realitat amb la nova llei agrària; la formalització del conveni de
gestió del RiaCiB amb la Conselleria d'agricultura, que perme-
trà incorporar el mòdul de gestió de colònies felines, entre d’al-
tres; i la iniciativa divulgativa ‘la ciutat i els cans’, un cicle de
conferències que donarà inici a finals d’any amb la col•laboració
de l’ajuntament de Palma.

“UN COL•LEGI MÉS FORT”
en la seva reflexió final, Ramon garcia va destacar la importàn-
cia del Col•legi dins l’estructura veterinària espanyola. “tot i ser
un col•legi provincial i autonòmic alhora – va dir -,  el CoviB es
troba en el quartil superior pel que fa a nombre de col•legiats,
competències i pressupost. aquesta dualitat suposa un repte
afegit, ja que no compta amb un consell autonòmic que pugui
assumir funcions com la gestió de la identificació d'animals”.
garcia va subratllar que, malgrat el suport de molts col•legiats,

cal una major implicació per part de tots els membres, ja que
l’equip de la junta no pot arribar a tot el que desitjaria. va fer
una crida a la proactivitat, demanant més iniciatives i projectes
per part dels col•legiats, remarcant que “el Col•legi és ca vostra”
i que junts es farà més fort.

SORTEIG I FESTA FINAL
després del dinar, que va ser del gust de la majoria d’assistents,
es procedí a la celebració del sorteig de regals, cedits per les em-
preses i entitats col•laboradores, i des de fa incomptables edicions
magistralment dirigit per ana asensio i Batiste alemany. Poste-
riorment, el grup ‘flamingos’ s’encarregà de dinamitzar el capves-
pre, completant una jornada inoblidable, marcada per un gran
ambient festiu i la companyonia. l’esdeveniment va ser una
excel•lent oportunitat per desconnectar de la rutina diària, com-
partir moments amb col•legues i celebrar plegats en un entorn
distès. entre rialles i converses, es va crear un clima d’alegria que
va perdurar durant tota la festa. la música, el bon menjar i les ac-
tivitats lúdiques varen acabar d’arrodonir un dia que, sens dubte,
serà ben recordat per part de les persones assistents. 
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El COVIB
organitza el
cicle de xerrades
‘La ciutat
i els cans’

EIVISSA I FORMENTERA CELEBREN EL PATRÓ. el tradicional sopar de
sant francesc d’assís congregà a uns vint-i cinc col•legiats el passat 11 d'oc-
tubre a eivissa. l’acte comptà amb la presencia del president del Col•legi,
Ramon garcia, qui agraí la feina feta al llarg del darrer any, amb els esforços
i les gestions realitzades per totes les clíniques pitiüses per provocar un es-
cenari propici, juntament amb els ajuntaments de l’illa, per a l’adaptació
a algunes de les obligacions que marca la llei 7/2023, de 28 de març, de
protecció dels drets i del benestar dels animals. així mateix, quatre dels
sis col•legiats durant el darrer any recolliren la insígnia de plata: Camila
Moeykens, victòria tur, susana Rísquez i Marina Monteverde.

el CoviB ha engegat una nova iniciativa divulgativa dirigida a la so-
cietat balear en general per abordar, des de diferents punts de vista,
la figura d’un dels animals més emblemàtics des del punt de vista
humà, el ca. titulada ‘la ciutat i els cans’ es tracta d’un cicle de xer-
rades o conferències a càrrec de professionals de reconegut prestigi
en diferents àmbits, sobre la figura del ca en la societat. 

l’activitat, conformada per una ponència mensual durant mig
any, es durà a terme a la seu de Palma activa, al carrer de la gerreria
de Palma, que ha estat cedit per l’ajuntament de Palma. 

SOBRE UNA IDEA DEL DR. LLUÍS FERRER
‘la ciutat i els cans’ neix d’una proposta del veterinari mallorquí
lluís ferrer, que durant anys ha estat catedràtic de Medicina i
Cirurgia animal i exrector de la UaB. les conferències versaran
sobre diferents temes com la domesticació del ca, el vincle
entre cans i persones, el ca en la literatura, la capacitat cognitiva
dels cans, el ca en la medicina i en la ciència o el ca en la mito-
logia. en el moment del tancament d’aquest número de la re-
vista, s’estan ultimant els detalls de les ponències.

Es tracta d’una proposta
del Dr. Lluís Ferrer, catedràtic
de Medicina i Cirurgia Animal i exrector
de la UAB, que començarà per novembre
a Palma

Veterinaria 102_Maquetación 1  20/10/2024  10:00  Página 16



actualitat

17

veterinària

la secretaria tècnica del CoviB envià recentment una circular
explicativa amb un resum tècnic de les obligacions establertes
en el Rd, donant d’aquesta forma resposta a la multitud de
consultes rebudes al respecte d’ençà que va ser aprovada la
norma, l’any passat. 

així, es recordà que l'entrada en vigor del Reial decret ha
obligat a modificar la prescripció dels medicaments veterina-
ris i la recepta veterinària ha d'incloure alguns conceptes que
abans no es contemplaven. s’especificà quin és aquest con-
tingut obligatori (es pot consultar a l'annex iii) i es destacà que
les oficines de farmàcia es poden negar a dispensar els me-
dicaments subjectes a prescripció veterinària si les receptes
no presenten tots els camps obligatori. així mateix, es posaren
exemples de receptes d’animals no productors d’aliments i
d’animals productors, amb les diferències. també es feia re-

ferència a Presvet, la plataforma del Ministeri d'agricultura,
Pesca i alimentació que s'encarrega de recollir la informació
de totes les comunicacions de receptes veterinàries que con-
tinguin antibiòtics. 

es recordà que a partir del 2 de gener de 2025, tots els veterinaris
han de comunicar totes les receptes que continguin antibiòtic a
aquesta plataforma, incloent totes les receptes de dispensació, no
dispensació i de farmaciola que continguin antibiòtics, i que
aquesta comunicació s’ha de fer amb una periodicitat quinzenal.
la circular explicava el procediment de comunicació de recepta
amb antibiòtic a la Plataforma i aclaria que actualment només exis-
teix la versió de Presvet orientada a la comunicació de receptes
amb antibiòtics dirigida a animals productors d’aliments i que
abans de final d’any es preveu que es posi en marxa la versió ac-
tualitzada, oberta a totes les comunicacions. 

Recordatori col.legial sobre el Reial Decret 666/2023
de 18 de juliol, pel qual es regula la distribució,
prescripció, dispensació i ús de medicaments veterinaris

Reunió de feina amb l’Associació de Perruqueries Canines
Ramon garcia i alicia Ruiz mantingueren recentment una trobada amb luis guerrero, presi-
dent de l’associació de Perruqueries Canines, entitat adscrita a PiMeM, per tractar determinades
queixes rebudes per part del sector veterinari, sobre activitats que no poden realitzar a centres
d’aquestes característiques orientats a les mascotes. la reunió resultà profitosa, guerrero assegurà
conèixer les activitats realitzades pels membres de l’associació que presideix i parlà de respon-
sabilitat majoritària en relació amb els seus associats, que són els principals perjudicats d’una
mala praxis. així mateix, demanà al CoviB la possibilitat de que s’oferissin cursos de primers
auxilis orientats a perruquers. les dues parts quedaren d’acord en mantenir la comunicació res-
pecte als temes en comú.

Xerrada sobre leishmaniosi a la seu col•legial
el laboratori leti Pharma organitzà, en col•laboració amb el CoviB, una nova activitat
formativa per a veterinaris al CoviB. va ser a finals del mes de juny, i va córrer a càrrec
de la veterinària glòria Pol i de la metgessa Begoña Monge. les ponents presentaren
les diferències entre les leishmaniosis humana i canina. Pol, responsable del depar-
tament mèdic-veterinari del laboratori, és membra del grup de dermatologia d’a-
vePa i acreditada a l’especialitat d’ençà de 2013. Monge, és doctora en Medicina i
especialista en medicina interna, i actualment és la promotora i coordinadora de la
Xarxa nacional de leishmaniasis a espanya (Renleish). 

BREUS

Reunió de la Comissió de Formació del COVIB
Per juliol es reuní la Comissió de formació del Col•legi, formada per
membres de la junta (estrella sintes, Marta Càrdenas, ana sancha i
Ramon garcia), la tècnica veterinària del CoviB (susana giménez) i els
veterinaris núria Bosch en representació dels manescals de camp i Joan
oliver, que es connectà en línia, en representació d’avesa. es tractà el
calendari formatiu del segon semestre de l’any i s’avaluà la formació que
s’ha impartit fins aquest moment. aquesta Comissió, que funciona des
de fa més de 10 anys i es reuneix dos cops a l’any, també decideix les
qüestions relatives a beques.
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Voleu que els vostres col·legues coneguin com i on
feis feina? Si estau interessats en que la vostra clínica
surti a la revista veterinària, no heu de fer res més
que posar-vos en contacte amb el Col·legi mitjançant
la pàgina web www.covib.org 

Nom: Rubinca Clin-vet algaida.

Titulars: Pere J. torrens llabrés.

Adreça: Carrer de Palma, 55. algaida.

Web: www.rubinca-clinvet.com

Obert des de: desembre de 2023.

Equip humà: Un veterinari i una atv.

Especialitats: Medicina general de
cans i moixos i cirurgia veterinària.

Equipament: laboratori, equip
d’anestèsia per gasos i monitorització,
ecògraf i radiologia.

FITXA

Rubinca Clin-Vet Algaida

la clínica d’algaida és la tercera criatura
empresarial del manescal Pere J. torrens
(Ruberts, 1964), després de les de Ruberts
i inca, oberta fa uns mesos per circumstàn-
cies “de força major” però, a la vegada,
amb un compromís total i absolut d’a-
quest orfebre veterinari amb els pacients,
els clients i el poble que l’ha acollit. 

anomenada d’igual manera que les
seves precedents, ‘Rubinca’ (ajuntant els
arrels de Ruberts amb el creixement cap
a inca), una idea de la família, l’aventura al-
gaidina es remunta a 4 anys enrere quan,
durant la Covid, el veterinari hagué de tan-
car la persiana de la seva primera consulta,
la casa dels seus concos al llogaret del pla
de Mallorca, per evitar desplaçaments du-
rant aquella època pandèmica i concen-
trant la seva feina a la clínica d’inca, més
gran i equipada. 

“Quan les coses començaren a tornar al
seu lloc, amb l’aparició de les vacunes i una
certa immunitat per contacte amb el virus,

nosaltres pensàrem en tornar a Ruberts,
però no va ser possible perquè ens trobà-
rem que la casa presentava una sèrie de
mals estructurals per unes fuites d’aigua
potable de la xarxa que havien reblanit els
fonaments d’aquella construcció d’un pa-
rell de segles d’antiguitat. aquest fet ens im-
pedí tornar a fer feina ja que no podíem
assegurar uns mínims de funcionalitat i se-
guretat”, lamenta avui el manescal. aquest
fet, desgraciadament no arreglat encara,
activà el mecanisme mental de recerca en
el veterinari. així ho explica: “va ser una de-
cisió difícil, però era la manera de retornar
a fer feina per aquells indrets i retrobar les
persones i animals que havíem hagut de
deixar durant aquells més de quatre anys.
a algaida no hi havia cap clínica veterinària,
i obrírem amb les mateixes ganes que fa
trenta anys, amb el mateix rellotge que te-
níem a Ruberts, una joia de Jaume estrany
de més de 100 anys, que funciona perfec-
tament, amb part del material i equips que

allà empràvem i amb una carretada
d’il•lusió”. adquirí una cantonada situada a
una de les vies d’entrada al poble, al carrer
de Palma, un antic bar, que reformà en
temps rècord (tres mesos) i obrí per desem-
bre de l’any passat. 

l’espai és net, diàfan i lluminós. està tot
perfectament ordenat, desconeixem si per
les fotos o perquè, com pareix, en Pere és
una persona minuciosa. el mobiliari i l’e-
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quipament no són nous, però ho pareixen.
la clínica presenta dos accessos, el princi-
pal, per la cantonada, i un secundari, que
el manescal ha hagut de ‘capar’ per evitar
visites inesperades enmig d’una consulta.
“la confiança, en aquestes clíniques peti-
tes, de vegades dona lloc a que entri algú
a fer una consulta mentre tu estàs amb un
pacient”, explica. de fet, mentre Pere ens
atén, és requerit per tres veïnes que li de-
manen opinió d’un moix que li mostren
en fotografia. “la vida d’un manescal dona
per fer un llibre”,  assegura el veterinari as-
senyalant-se tres bolígrafs que duu a la
butxaca de la camisa, per si ha d’apuntar
alguna cosa. 

la clínica es divideix en sala d’estar, es-
tudi, consulta de cans i consulta de moi-

xos, quiròfan, sala de rajos i hospitalització.
obre les seves portes els horabaixes, de di-
lluns a divendres, de 16 h a 20 h, i qualque
dissabte de forma alterna. treballa amb
cita prèvia, amb la qual cosa es programa
les visites, i compta amb una atv. també,
de forma periòdica, té veterinaris col•labo-
radors que li donen una mà amb deter-
minades feines, moltes vegades per un
tema d’incompatibilitat, perquè de mo-
ment una persona no pot ser al mateix
temps a dos llocs diferents. en aquests
mesos, ha anat creixent en volum de feina,
però no és senzill ja que el veterinari es
passa el dia amunt i avall, de casa a inca i
d’allà a algaida. 

“som d’una família pagesa i de petit
sempre m’interessaren els menets que no
seguien la guarda o els pollets que es per-
dien... 50 anys més tard segueixo igual”,
confessa. tot i que la figura i la feina del ve-
terinari ha canviat molt i tècnicament ha
evolucionat, Pere manté forts lligams con-
ceptuals amb la manera de fer (i de ser)
d’un temps: “Quan se’m presenta un pro-
blema intent treure un moment per refle-
xionar sobre la manera com actuarien els

mestres. Què en pensarien ells?. M’ajuda a
valorar millor les coses”.  Centrat essencial-
ment en cans i moixos, defensa que “hem
de fer un poc de tot”. “l’altre dia vaig tenir
un pacient amb una cama rompuda i,
passant revista, puc dir que vaig fer de
traumatòleg, diagnòstic per imatge, de la-

boratori per fer l’analítica i de psicòleg per
xerrar amb el propietari, que estava pre-
ocupat. llavors d’anestesista i d’intensi-
vista... i quan acaba el dia encara hem de
fer d’administradors. Poques professions,
m’atreviria a dir cap, ha de fer tantes coses”.
la vida que ha triat. la vida que l’estimula.
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Graduados Sociales
Asesoría Laboral y Tributaria

viene siendo habitual en nuestro Bufete recibir consultas de ve-
terinarios de clínicas de pequeños animales solicitando informa-
ción sobre cuál es la forma más eficaz y económica para reclamar
pequeñas (o no tan pequeñas) cantidades que le son adeudadas
por los clientes como contraprestación de sus servicios. 

de inicio, siempre y en todo caso, debe intentarse la recla-
mación extrajudicial. no necesariamente a través de un burofax,
que supone un nuevo coste (con certificado de texto y acuse de
recibo sobre unos 30 euros), sino a través de correo electrónico
o Whatsapp (mejor el primer método).  

Pero en caso de no dar resultado y ser necesario el ejercicio
de reclamaciones judiciales, siempre recomendamos reclamar
a través del denominado procedimiento monitorio. 

se trata un procedimiento sencillo y rápido, ideal para recla-
mar deudas dinerarias por cuantías de hasta 6.000 euros (si
bien puede utilizarse para mayores importes) en concepto de
honorarios y/o gastos por tratamiento veterinario. sólo pueden
reclamarse deudas monetarias.

en este artículo no podremos extendernos lo que quisiéra-
mos en la explicación del procedimiento, pero intentaremos ex-
plicar sus elementos esenciales.

1º. Para ejercitar este tipo de procedimiento (mediante una
“solicitud”) no es precisa la asistencia de abogado y procurador,
lo que supone un enorme ahorro. el propio veterinario puede
cumplimentar la solicitud de monitorio que deberá firmar.

2º. el juzgado facilita un modelo de solicitud en sus decana-
tos, pero también pueden conseguirse a través del Boe en la
web del Consejo general del Poder Judicial. no tiene ninguna
complicación formal. en todo caso, nuestro Bufete facilitó al
CoviB un modelo de solicitud de procedimiento monitorio
para uso de los colegiados. Podrán encontrarla en la web cole-
gial en “información para reclamar honorarios” / “Procedimiento
Monitorio”. 

3º. debe acompañarse la factura con la solicitud, es un re-
quisito esencial, así como una copia de todo para entregarla al
demandado. es recomendable indicar con la mayor precisión

posible el origen de la deuda y los motivos de la reclamación
presentada, así como todos los datos posibles del deudor. 

4º. las personas físicas están exentas del pago de la tasa ju-
dicial. las personas jurídicas (sociedades), si la cuantía de lo re-
clamado supera los 2.000 euros, la interposición del monitorio
está sujeta a una tasa con una cuota fija de 100 euros más una
variable en razón a la cuantía reclamada.

5º.Una vez presentada la petición ante el juzgado del domi-
cilio del deudor, se procede a requerirle de pago, de forma per-
sonal, el cual tiene 20 días para una de las acciones siguientes:

a) Pagar la cantidad reclamada directamente al reclamante
(quien deberá comunicarlo al Juzgado) o bien ingresar dicha
cantidad en la cuenta de consignaciones del Juzgado (que
expedirá el mandamiento para poder hacerlo efectivo en la
entidad bancaria. tras ello se archivará el asunto.
b) Oponerse a la petición por escrito, en cuyo caso se pone
fin al monitorio y se sigue el procedimiento declarativo que
corresponda:

a. Procedimiento verbal si la reclamación es hasta 15.000,00
euros, procediendo el juzgado a citar a las partes para un
juicio (con pruebas, etc.) y dictar sentencia.
b. Procedimiento ordinario si la reclamación supera los
15.000,00 euros, el demandante deberá presentar en 1 mes
una demanda, ahora sí, asistido de abogado y procurador,
siguiéndose el procedimiento hasta dictarse sentencia. 

c) Ni paga ni se opone a la petición inicial en plazo, el juz-
gado cierra el procedimiento de forma automática dictando
un decreto que permitirá al reclamante interponer ejecu-
ción forzosa a los efectos de embargar bienes del deman-
dado hasta el efectivo cobro de lo reclamado más intereses.
dicha ejecución no precisará de la asistencia de abogado y
procurador si la cuantía es inferior a 2.000 euros. sí será ne-
cesaria si supera dicha cuantía.

Pueden consultar más sobre esta cuestión,
en la web del Ministerio:

https://sedejudicial.justicia.es/-/procedimiento-monitorio-1

Uso del procedimiento monitorio por los veterinarios
como sistema de reclamación a los morosos

Veterinaria 102_Maquetación 1  20/10/2024  10:00  Página 21



4. siete semanas post eCt.

22

cas clínic veterinària

PRESENTADO POR HOSPITAL VETERINARI CANIS
Elena Llinás Basterra, Luis Riera Mas (Acred. AVEPA Cardiología),
Coralie Bertolani (Dipl. ECVIM)

se presentó al hospital un macho común europeo castrado de 10 años, de
capa gris y blanca, testado fiv- felv negativo, vacunado anualmente, que vivía
en el exterior por una lesión en la nariz desde hacía aproximadamente cuatro
meses. durante el examen físico general, presentaba condición corporal (CC)
4/9, estado mental (eM) alerta, mucosas rosadas, una lesión en placa, ulcerativa
y costrosa, en el lado derecho del plano nasal (imagen 1 y 2), auscultación car-
diopulmonar (aCP) 180 lpm, frecuencia respiratoria (fR) 36 rpm, abdomen de-
presible no doloroso, normotermia. no se detectó linfadenomegalia periférica.

1. ¿Cuál sería tu diagnóstico diferencial?  |  2.  ¿Cuáles serían las pruebas diagnósticas recomendables?
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DIAGNÓSTICO DIFERENCIAL
el diagnóstico diferencial de la lesión obser-
vada incluyó causas neoplásicas; carcinoma
de células escamosas, melanoma, mastoci-
toma, fibrosarcoma, osteosarcoma, linfoma;
causas infecciosas (herpesvirus felino), fúngi-
cas (criptococosis) y causas inmunomedia-
das (complejo granuloma eosinofílico felino).

PRUEBAS COMPLEMENTARIAS,
DIAGNÓSTICO Y TRATAMIENTO
se realizó una analítica general en la que el
hemograma presentaba todos los paráme-
tros dentro del rango de referencia y la bio-
química completa hiperglobulinemia con
globulinas 6.8 g/dl (2,8-5,1) y proteínas tota-
les en 9.1 g/dl (5,7-8,9) resto de parámetros
en rango. se realizaron también radiografías
torácicas en proyección laterolateral y dor-
soventral en las que se apreció un patrón
bronquial generalizado, no se observó ima-
gen compatible con metástasis.
se tomó una biopsia de la lesión y muestras
citológicas mediante punción con aguja fina
(Paaf) de los ganglios submandibulares.
en las citologías de linfonodo no se obser-
varon células epiteliales. los resultados de la
biopsia confirmaron la presencia de un car-
cinoma de células escamosas.
tras el diagnóstico de CCe en plano nasal y
comentar los tutores del gato las distintas
opciones terapéuticas (cirugía, radioterapia,
electroquimioterapia) se decidió adminis-
trar una sesión de electroquimioterapia con
bleomicina intravenosa con el fin de frenar
la progresión de la lesión neoplásica y ob-
tener una respuesta antitumoral.
durante el seguimiento del paciente no se
observaron complicaciones, a los 3 días le
salió una costra en la lesión, tres semanas
después se le había caído la costra inicial y le
había salido una más pequeña. (imagen 3).
siete semanas después de la eCt el plano
nasal se mostraba sin ulceraciones ni defor-
midades. (imagen 4). se recomendó utilizar
una crema solar protectora para gatos.

DISCUSIÓN
el paciente descrito en este caso presen-
taba varios factores de riesgo para desarro-
llar un CCe; era un gato con acceso al
exterior que había sido expuesto de forma
crónica a la radiación solar, vivía en una
zona costera en la que en los últimos años
había aumentado la radiación ultravioleta y
presentaba un pelaje corto con zonas sin
pigmento, por lo que la falta de protección
de melanina podía predisponerle a la apa-
rición de lesiones. la exposición solar cró-
nica (luz ultravioleta) actúa como factor
iniciador y promotor de tumores al inducir
la formación de queratosis actínica, una le-
sión precursora de CCe.
dado que el daño en la piel es acumulativo,
el CCe aparece generalmente en pacientes

mayores de 10 años como en este caso. en
más de la mitad de los gatos con CCe en
plano nasal se hallan mutaciones del gen
p53, por lo que además pudiera haber un
factor genético predisponente para que el
gato desarrollara la enfermedad.
se han descrito varios tipos de tratamientos
para los CCe cutáneos, pero en general, el
éxito del tratamiento depende del estadio
clínico, el grado de invasión del tumor, la
ubicación y la extensión de las lesiones. el
tratamiento es más eficaz en la aparición
inicial de la enfermedad, independiente-
mente del abordaje.
durante la elección de tratamiento, aun-
que la exéresis quirúrgica se considera la
primera opción para los CCe cutáneos, en
el caso de la localización nasal, la disección
completa del tumor con márgenes ade-
cuados puede conducir a importantes de-
fectos funcionales después de la cirugía,
por lo que, no debería considerarse el tra-
tamiento de primera elección en casos de
localización nasal cuando la eCt está dis-
ponible. la respuesta antitumoral de la eCt
se ha estimado en varios estudios entre un
77-100%. en este caso, se optó por la eCt
porque ha demostrado ser un tratamiento
altamente eficaz y seguro para el control tu-
moral local del CCe en plano nasal felino,
incluso en estadios clínicos avanzados.
el gato experimentó una buena respuesta
antitumoral tras una única sesión de eCt
que se evaluó como una remisión com-
pleta sin signos del tumor primario.
en este paciente, los efectos secundarios
fueron nulos, posiblemente porque el ta-
maño de la lesión puede influir negativa-
mente en la toxicidad y aparición de efectos
secundarios graves y en este caso se trataba
de una lesión menor a dos centímetros.
en conclusión, la eCt en casos de CCe en
plano nasal, combina el efecto antitumoral
con una estética favorable y es mínima-
mente invasiva con efectos secundarios
nulos o mínimos.

1. y 2. lesión ulcerativa en plano nasal.

3. tres semanas después de la eCt.
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el Col•legi oficial de veterinaris de les illes Balears (CoviB) presenta aquest tri-
mestre l’obra del pintor Jon amorrortu (Bilbao, 1990). format a la Universitat del
País Basc i amb un màster en Pintura per la UPv/eHU, l’artista destaca per la seva
capacitat d'explorar les tensions entre l'individu contemporani i la natura. la seva
obra combina acabats diversos i juga amb la qualitat tàctil de la pintura, oferint
una experiència visual i sensorial rica.

les temàtiques de les seves pintures són variades, però sempre mantenen un
fil conductor: la relació entre l'ésser humà i l'entorn natural que l’envolta. a través
d’una combinació subtil de textures i materials, l'artista convida l’espectador a re-
flexionar sobre el món actual i la nostra connexió amb la natura.

amorrortu ha participat en diverses exposicions, tant individuals com col•lectives,
des de fa més d’una dècada, i ha realitzat residències artístiques en llocs com nau-
tilus lanzarote i la fundació Bilbaoarte, entre d’altres. a més, ha estat seleccionat en
premis com el Miquel viladrich i el iii Premi Real Club Mediterráneo.

Ha obtingut beques de creació amb residència a guipúscoa, Biscaia o lanzarote
i el seu treball ha estat reconegut amb diversos guardons, incloent el segon premi
de la fundació gaceta de salamanca o la selecció al Premi ibercaja de Pintura Jove.
l’exposició es podrà visitar a la seu del CoviB fins al final del trimestre.

col·legi
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COL·LEGIATS

ALTES
1365 - Sandra Gómez Portero
1415 - Aina Seguí Levy
1416 - M.ª Magdalena Villalonga Ripoll   
1417 - Juan Cañizares Llull
des de l’1 de juliol de 2024
525 - Rafael Obrador De Aguilar
1418 - Olivia-Sophie Fritz
1419 - Eva María Abarca Piedrafita
1420 - Laura Landeta Onieva
1421 - Carolina Malco Rullán
1422 - M.ª del Carmen Baños Sánchez
1423 - Iria María Domínguez Sánchez
des de l’1 d’agost de 2024
1220 - Alicia Fernández Ruiz
1424 - Joan Andreu Company Pocoví
1425 - Miguel Nadal Calvo
des de l’1 de setembre de2024

BAIXES
217 - Juan Llull Grimalt
1266 - Antoni Sancho Sancho
des del 31 de maig de 2024
340 - Fco. Javier Bayo de la Fuente
des de l’1 de juny de 2024
1279 - Francisco Iniesta Medina
des del 8 de juny de 2024
1411 - Yolanda Diestro
des del 19 de juliol de 2024
1137 - Eva de Masy Pedros
des del 27 de juliol de 2024
1333 - Lucas Martin Angelaccio
des del 31 d’agost de 2024
1020 - Iván Reina Barberán
des de l’1 d’octubre de 2024

CENTRES VETERINARIS

ALTES
Clínica Veterinaria Santa María
Bernat de santa eugenia, 13.
santa Maria del Camí
directores facultatives:
Inés Otero de la Rosa
Mª Carmen Bennasar Galán

El Veterinario de Muro
Paseo de Colón, 129. Can Picafort
director facultatiu: 
Marco Antonio Trejos Álvarez

TRASPÀS
Balmes Hospital Veterinario > IVC
Evidensia
C/ Balmes, 55 Bajos. Palma
director facultatiu: 
Miguel A. Oliver Jaume

CANVI DE TIPOLOGIA
Navarro Vet
de Consultori a Clínica
C/ general Weyler, 51. Marratxí
directora facultativa: 
Isabel Navarro Paredes

BAIXES
Consulta Veterinària Sencelles
C/ Rafal, 4. sencelles
director facultatiu: 
Antoni Marí Enseñat

Consulta Veterinària Bunyola
C/ Costa de s'estació, 25. Bunyola
director facultatiu: 
Antoni Marí Enseñat

Clínica Veterinaria La Rambla
C/ velázquez, 6 Bajos. Palma
director facultatiu: 
José Aguiló Bonnín

Clínica Veterinaria Rigo Mas
C/ de la sebastiana, 9 a. santanyí
directora facultativa: 
Bárbara Díez Gómez

Clínica Veterinaria San Miguel
C/ Ramón Berenguer iii, 4. Palma
directora facultativa: 
Mª Antonia Castañer Abad

Jon Amorrortu exposa la seva obra
a la seu del COVIB

ART AL COVIB
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